
Proč požadovat na mostě aplikaci hlukových limitů pro novou zátěž? 
(proč se nestačí spolehnout jen na to, že jednou budou tiché vlaky) 

• hluk sběrače 
• aerodynamický hluk 
• hluk hnacího stroje (diesel, elektromotor, ventilátory, …) 
• hluk valení 
• lokální dopravní hluk vyvolaný hlukem brzd 

 

 
 
http://vlaky-hluk.fd.cvut.cz/data/prispevky/stavebnictvi-problematika_hluku.pdf 
https://vts.cd.cz/documents/168518/168765/1809.pdf/70bde965-ace0-4d01-aea4-62dbaeb039a1 
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Hluk valení – nákladní vlaky 

 
https://vts.cd.cz/documents/168518/168765/1809.pdf/70bde965-ace0-4d01-aea4-62dbaeb039a1 

• Závisí na  
o drsnosti kolejnice – zlepšení nelze očekávat, dáno 
o hmotnosti vlaku – zlepšení nelze očekávat, nákladní vlaky lehčí nebudou 
o rychlosti – zlepšení nelze očekávat, nákladní vlaky pomaleji jezdit nebudou, spíš rychleji - zhoršení 
o konstrukci svršku – má-li se zlepšit, je nutné trvat na hlukových limitech 
o směrovém vedení tratě – dáno 
o konstrukci podvozku – částečné zlepšení lze očekávat s výměnou špalků (hluk není jen z brzd) 

• Hluk valení  
o vozidlo – částečné zlepšení lze očekávat s výměnou špalků  
o trať/most – má-li se zlepšit, je nutné trvat na hlukových limitech 

protože tyto parametry se do budoucna nezmění, je u nákladních vlaků nutné řešit i samotnou trať, nejen čekat na tišší vlaky 

! MOST ! 

Hluk z valení 
tvoří při 
rychlostech 
nad 60 km/h 
dominantní 
část celkové 
emise 
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Specifikum mostu - hluk není jen z vlaku, ale výrazně i z konstrukce mostu 
 
 
 

• Na mostě není tolik problém s hlukem z podvozku, ale především s hlukem z konstrukce 
 
….hluk z konstrukce mostu je slyšet více než vlak 

 
 na trati mimo most se situace časem možná trochu zlepší, až budou jezdit tišší vlaky, pro most toto neplatí, 
protože u mostu je zdrojem hluku i samotný most už i samotná konstrukce mostu musí být tichá, 
pouze jiné brzdové špalky a tiché vlaky samy o sobě nepomohou 

 
 
 

• “65 dB na mostě je něco jiného než 65 dB mimo most” 
 
o delší expozice: trvání hluku mimo most 10 sec vs 60 sec u mostu, slyšet už od Dobřichovic 

 
o delší dosah: odraz od vodní hladiny, odraz od skal, domy nad úrovní mostu/pod úrovní mostu – nejsou 

odstíněny 
 

 
na mostě je nutné být z důvodu umístění a místních podmínek přísnější 
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Riziko budoucího vývoje 
 

 
• hlukové limity se vztahují k tzv. ekvivalentní hladině akustického tlaku 

 
Ekvivalentní hladina akustického tlaku A, LAeq,T [dB],  

je vztažena k době trvání akustického signálu T [s]. 
Vyjadřuje „energetický průměr“. 

 
• při stanovení ekvivalentní hladiny hluku se projeví také počet vlakových souprav 

 
• „i když vlaky budou dělat stále stejný rámus, když jich bude jezdit více, zatížení hlukem poroste“ 
 
• za x let se opět může posunout nad hlukové limity (a bude se tak brzy opakovat současný problém)  

 
 

Pokud se most dnes postaví akorát na 65 dB při současném provozu, 
zcela jistě nebude vyhovovat hlukovým limitům za dalších 10 let. 

 
 

Je nutná rezerva v plnění hlukových limitů, 
trať nesmí být projektována, aby jen tak akorát splnila současné limity  

 
– navíc ty vyšší pro starou zátěž. 
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Shrnutí a vývoj hluku do budoucna 

(Který hluk zůstane za 20 let a který se zlepší s moderními vlaky?) 
 

1) Nákladní vlaky: 
 

• hluk sběrače – zlepšení minimální 
• aerodynamický hluk – zlepšení spíš nelze očekávat, spíš opak (vlaky budou jezdit rychleji) 
• hluk hnacího stroje – zlepšení s otazníkem, spíš ne 
• hluk valivý – vliv kol – částečné zlepšení lze očekávat s výměnou brzd 
• hluk valivý – vliv trati/mostu = dominantní – zlepšení nelze očekávat 

 

Nákladní vlak bude lepší, ALE nikdy nebude City Elephant,  
už jen proto, že je násobně těžší a nevozí cestující. Pro výrobce  
není důvod ho dělat komfortní, aerodynamický, atd. Pro dopravce 
není důvod zrychlit obměnu vozového parku. 

 

2) Problém nejsou jen nákladní vlaky, ale i jakékoliv jiné vlaky bez zakrytého podvozku 
 

3) S nárůstem provozu je riziko nedodržení hlukových limitů v budoucnu. 
 

 Spolehnout se na tiché nákladní vlaky v budoucnosti nestačí,  
tichý musí být i samotný most, který bude mít rezervu - bude počítat nárůstem dopravy. 

 
 Povolení limitů pro starou zátěž neznamená jen odklon od vysokých stěn,  

ale i to, že se SŽDC nebude snažit hledat vyhovující řešení. 
 

 Limity pro novou zátěž lze na mostě splnit i bez vysokých protihlukových stěn  
(na mostě by ale ani nevadily, i kdyby být musely). 
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